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The concern of many Christians today is how to proclaim Christ in a world that lives without God, highly 
technologized and scientifically distant from any kind of theological and spiritual discourse. In pastoral work 
and catechesis, anxiety increases when it comes to understanding what language to use with the new 
generations, what to propose to them so that they are attracted to the figure of Christ. Since social networks 
dominate human relations, the reasoning that is often used is the following: since young people are on social 
networks, it is there that we must be present. This logic is plausible, but it does not solve some problems. For 
example, once you are on social networks with a nice profile, who do you talk to? What do you have to say that 
deserves attention? What changes in our lives and in the lives of others? Can there be a Christian proclamation 
without a novelty of life? And what does this novelty of life consist of? 
 
Let us be inspired by Paul’s letter to the Romans. 
 
Romans 12.9-21 Mutual Love 
 
Let love be sincere; hate what is evil, hold on to what is good; 
love one another with mutual affection; anticipate one another in showing honor. 
Do not grow slack in zeal, be fervent in spirit, serve the Lord. 
Rejoice in hope, endure in affliction, persevere in prayer. 
Contribute to the needs of the holy ones, exercise hospitality. 
Bless those who persecute you, bless and do not curse them. 
Rejoice with those who rejoice, weep with those who weep. 
Have the same regard for one another; do not be haughty but associate with the lowly; 
do not be wise in your own estimation. 
Do not repay anyone evil for evil; be concerned for what is noble in the sight of all. 
If possible, on your part, live at peace with all. 
Beloved, do not look for revenge but leave room for the wrath; 
for it is written, “Vengeance is mine, I will repay, says the Lord.” 
Rather, “if your enemy is hungry, feed him; if he is thirsty, give him something to drink; 
for by so doing you will heap burning coals upon his head.” 
Do not be conquered by evil but conquer evil with good. 
 
We communicate not only what we know, instead, above all, what we are. While what we know may be as 
cultured and sublime as literature, art, science, etc., what we are is what makes what we say credible. In other 
words, the true proclamation is our behavior and not our words. “So by their fruits you will know them.” (Mt 
7.20) 
 
Communicating Christ without living in his Spirit is of no use, it only generates indignation. We learned this the 
hard way from the pedophilia scandal. Scandals are not only in the sexual sphere. There are also the scandals of 
the economy, power, justice, respect for the environment and everything that is against the dignity of the 
person, especially the most defenseless. 
 
It is not by chance that I chose this passage, which begins with “Let love be sincere…”, that is, without 
hypocrisy. 
 
In the online Italian Treccani dictionary, hypocrisy is defined as: “Simulation of virtue, religious devotion, and 
in general of good feelings, good qualities and dispositions, in order to gain the sympathy or favor of one or 
more people, deceiving them.” Jesus’ invectives against the Pharisees in the passage in Matthew 23.23-39 
always begin with, “Woe to you, scribes and Pharisees, you hypocrites.” 



 
If the essence of Jesus’ message is that God is love and that to love him, we must love those around us, this love 
must be sincere, without hypocrisy. 
 
It would be enough to take this first sentence of Paul seriously to change our existence. 
 
In the world of social networks, dominated by the rules of profit, hypocrisy is the rule of the game. Think of 
how many profiles are made to please others, to be ‘socially’ accepted, to receive more likes, to appear what 
one often is not. 
 
Speaking to some educators in the city of Buenos Aires in the 1990s, years of social and political crisis, the then 
Cardinal Jorge Mario Bergoglio challenged them, saying: 

In a society where lies, subterfuge and hypocrisy have led to the loss of the basic trust that allows social 
bonds to be established, what novelty is more revolutionary than the truth? To speak truthfully, to tell 
the truth, to set out our principles, our values, our opinions. If we constantly force ourselves to avoid any 
kind of lie or deception, we will also be more responsible and even more charitable as a result. Lies 
cloud everything; truth makes manifest what dwells in our hearts. [...] we always tell the truth about and 
from our position. I assure you that the change will be visible: something new will be born within our 
community. 

 
An educational process cannot disregard education for justice and truth. But these two dimensions are to be 
realized in practice. 
 
The Christian proclamation is made up of gestures, wonders and signs, and even when Jesus uses parables, they 
are narrative devices to make the listener take a position: with Jesus one cannot remain indifferent. But to arrive 
at the wisdom of Jesus, one must first live his message in depth. It is no coincidence that immediately after 
affirming “let love be sincere”, Paul exhorts us saying, “hate what is evil, hold on to what is good.” Let us try to 
apply this passage to our everyday activities, including social media. How do we hate what is evil and practice 
what is good every day? 
 
The challenge is to become an image of God incarnate in today’s world. The starting point is to look at Jesus, 
not to mimic him, but to grasp those aspects that characterize him as the Son of God and try to make them our 
own. 
 
Pope Francis in the encyclical Fratelli Tutti, n. 48, underlines the importance of listening as a paradigm of 
welcome. 

The ability to sit down and listen to others, typical of interpersonal encounters, is paradigmatic of the 
welcoming attitude shown by those who transcend narcissism and accept others, caring for them and 
welcoming them into their lives. Yet “today’s world is largely a deaf world… At times, the frantic pace 
of the modern world prevents us from listening attentively to what another person is saying. Halfway 
through, we interrupt him and want to contradict what he has not even finished saying. We must not lose 
our ability to listen.” 

 
Bless those who persecute you, bless and do not curse them. Love of the enemy goes against all our instincts. 
Those who harm us we cannot love, let alone bless. Paul demands not only love for the enemy, but also 
blessings for those who persecute us. Isn’t that a bit too much? NO!!! If you want to proclaim Christ, it is not 
too much, it is the foundation of love. 
 
Practical exercise: verse by verse, translate Paul's passage into behavior to be adopted in your life. Try 
practicing it every day: you will see that your communication will not need so many words, nor so many 
images, because you will be the incarnate Word and the image of Christ today. Leave the narratives on social 
networks to others... be Good News for those you meet every day. 
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La preocupación de muchos cristianos hoy es cómo anunciar a Cristo en un mundo que vive sin Dios, altamente 
tecnológico y científicamente distante de cualquier tipo de discurso teológico y espiritual. En la pastoral y en 
la catequesis aumenta el nerviosismo cuando se debe entender qué lenguajes usar con las nuevas generaciones, 
qué proponerles para que se sientan atraídas por la figura de Cristo. Desde que las redes sociales dominan las 
relaciones humanas, el razonamiento que se hace a menudo es el siguiente: si los jóvenes están en las redes, es 
allí donde se debe estar presente. Esta lógica, plausible, sin embargo, no resuelve ningún problema. Por 
ejemplo, una vez que se está en las redes sociales con un buen perfil, ¿a quién se habla? ¿Qué se debe decir que 
merezca su atención? ¿Qué cambia en nuestra vida y en la de los demás? ¿Puede haber anuncio cristiano sin una 
novedad en la vida? Y ¿en qué consiste esta novedad de vida? 
 
Dejémonos inspirar de este pasaje de Pablo a los Romanos, 12.9-21, El amor fraterno 
 
Amen con sinceridad. Tengan horror al mal y pasión por el bien. 
Ámense cordialmente con amor fraterno, estimando a los otros como más dignos. 
Con solicitud incansable y fervor de espíritu, sirvan al Señor. 
Alégrense en la esperanza, sean pacientes en la tribulación y perseverantes en la oración. 
Consideren como propias las necesidades de los santos y practiquen generosamente la hospitalidad. 
Bendigan a los que los persiguen, bendigan y no maldigan nunca. 
Alégrense con los que están alegres, y lloren con los que lloran. 
Vivan en armonía unos con otros, no quieran sobresalir, pónganse a la altura de los más humildes. 
No presuman de sabios. No devuelvan a nadie mal por mal. 
Procuren hacer el bien delante de todos los hombres. 
En cuanto dependa de ustedes, traten de vivir en paz con todos. 
Queridos míos, no hagan justicia por sus propias manos, antes bien, den lugar a la ira de Dios. 
Porque está escrito: Yo castigaré. Yo daré la retribución, dice el Señor. 
Y en otra parte está escrito: Si tu enemigo tiene hambre, dale de comer; si tiene sed, dale de beber. 
Haciendo esto, amontonarás carbones encendidos sobre su cabeza. 
No te dejes vencer por el mal. Por el contrario, vence al mal, haciendo el bien. 
 
Comunicamos no sólo lo que sabemos, sino sobre todo lo que somos. Y mientras lo que sabemos puede ser 
culto y sublime como la literatura, el arte, la ciencia, etc., lo que somos es más creíble que lo que decimos. En 
otras palabras, el verdadero anuncio es nuestro comportamiento y no nuestra palabra. «Por sus frutos los 
reconocerán». (Mt 7.16). 
 
Comunicar a Cristo sin vivir en su Espíritu no sirve para nada, genera sólo indignación. Lo hemos aprendido 
dolorosamente con el escándalo de la pedofilia, pero los escándalos no sólo afectan a la esfera sexual, sino 
también a la de la economía, el poder, la justicia, el respeto al medioambiente y toda cuestión que va contra la 
dignidad de la persona, sobre todo de los más indefensos. 
 
No he escogido por azar este pasaje que empiezo con «Amen con sinceridad», es decir, amar sin hipocresía. 
 
En el diccionario italiano Treccani online, la hipocresía se define como: «Simulación de la virtud, de devoción 
religiosa, y en general de buenos sentimientos, de buenas cualidades y disposiciones, para ganarse la simpatía 
o los favores de una o más personas, engañándolas.» Las invectivas de Jesús contra los fariseos, contenidas en 
el pasaje de Mateo 23.23-39, empiezan siempre con «¡Ay de ustedes, escribas y fariseos hipócritas»! 
 
Si la esencia del mensaje de Jesús es que Dios es amor y que para amarlo es necesario saber amar a quién está a 
nuestro lado, este amor debe ser con sinceridad, sin hipocresía. 



 
Bastaría tomarnos en serio la primera frase de Pablo, para cambiar nuestra existencia. 
 
En el mundo de las redes sociales, dominado por las reglas del beneficio, la hipocresía es la regla del juego. Si 
piensas en cuántos perfiles se hacen para gustar a los demás, para ser «socialmente aceptados», para recibir más 
likes, para mostrar lo que a menudo no se es. 
 
Hablando a algunos educadores de la ciudad de Buenos Aires en los años 90, años de crisis social y política, el 
entonces cardenal Jorge Mario Bergoglio les retaba diciéndoles: 

En una sociedad donde la mentira, el subterfugio y la hipocresía nos han hecho perder esa confianza 
básica que nos permite establecer vínculos sociales, ¿qué novedad es más revolucionaria que la verdad? 
Hablar con la verdad, decir la verdad, exponer nuestros principios, nuestros valores, nuestras opiniones. 
Si de inmediato nos obligamos a evitar cualquier tipo de mentira o expediente, también seremos, en 
consecuencia, más responsables y aún más caritativos. La mentira lo nubla todo, la verdad en cambio 
pone de manifiesto lo que habita en los corazones. […] Digamos siempre la verdad y partiendo de 
nuestra posición. Les aseguro que el cambio será visible: algo nuevo nacerá dentro de nuestra 
comunidad. 

 
Un proceso educativo no puede prescindir de educar en la justicia y la verdad. Estas dos dimensiones se realizan 
con la práctica. 
 
El anuncio cristiano está hecho de gestos, prodigios y signos, y también Jesús cuando usa las parábolas, son 
dispositivos narrativos para hacer posicionarse a quién le escucha: con Jesús no se puede permanecer 
indiferente. Pero para llegar a la sabiduría de Jesús es necesario primero vivir en profundidad su mensaje. No es 
por azar que justo después de la afirmación que «el amor sea sin hipocresía», Pablo les exhorte diciendo, 
«Tengan horror al mal y pasión por el bien». Intentemos declinar este pasaje en nuestras actividades de cada 
día, 
 
El reto es convertirnos en una imagen de Dios encarnada en el presente, el punto de partida es mirar a Jesús, no 
para imitarlo, sino para captar aquellos aspectos que lo caracterizan como hijo de Dios y tratar de hacerlos 
nuestros. 
 
El Papa Francisco en la encíclica Fratelli Tutti, en el n. 48, subraya la importancia de la escucha como 
paradigma de la acogida: 

El sentarse a escuchar a otro, característico de un encuentro humano, es un paradigma de actitud 
receptiva, de quien supera el narcisismo y recibe al otro, le presta atención, lo acoge en el propio círculo. 
Pero «el mundo de hoy es en su mayoría un mundo sordo. […] A veces la velocidad del mundo 
moderno, lo frenético nos impide escuchar bien lo que dice otra persona. Y cuando está a la mitad de su 
diálogo, ya lo interrumpimos y le queremos contestar cuando todavía no terminó de decir. No hay que 
perder la capacidad de escucha». 

 
Bendigan a los que los persiguen, bendigan y no maldigan nunca. El amor al enemigo va contra nuestro 
instinto. A quien nos hace daño, no somos capaz de amarlo y menos aún de bendecirlo. Pablo pregunta, más 
incluso que por el amor al enemigo, por la bendición de aquellos que nos persiguen. ¿No es pasarse un poco? 
¡¡¡NO!!! Si quieres anunciar a Cristo no es demasiado, es el fundamento del amor. 
 
Ejercicio práctico: versículo a versículo, declina el pasaje de Pablo y los comportamientos que debes asumir en 
tu vida. Intenta ejercitarte cada día: verás que tu comunicación no tendrá necesidad de tantas palabras, ni de 
tantas imágenes, porque tú serás la Palabra encarnada y la imagen de Cristo hoy. Las narraciones en las redes 
sociales, déjaselas hacer a otros... sé una Buena Noticia para quién encuentras cada día. 


